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Revidering av kommuneplanens arealdel; høring og offentlig ettersyn av planprogram
med arealinnspill

Kommunedirektørens forslag til vedtak:
Bystyret vedtar i henhold til plan- og bygningslovens § 11-12 å starte revidering av
kommuneplanens arealdel

Bystyret vedtar i henhold til plan- og bygningslovens § 11-14 å sende vedlagt
forslag til planprogram for kommuneplanens arealdel 2023-2035, datert
23.09.2021 på høring og offentlig ettersyn.

Bystyret ber samtidig om arealinnspill etter kriteriene som er gitt i forslag til
planprogram for kommuneplanens arealdel 2023-2035, datert 23.09.2021.

12.10.2021 Behandling i Plan- og mil jøutvalget
Felles oversendelsesforslag  fra Christian Thomassen (V) og Bjørn Loland (MDG):
Bystyret ønsker at utredningsprogrammet konkretiseres slik at det kommer klart frem hvilke
temaer skal utredes for arealinnspillene som foreslås konsekvensutredet.

Herunder ønsker Bystyret at det skal gå klart frem at følgende temaer skal
konsekvensutredes etter anerk jent metodikk, og ny kunnskap innhentes om nødvendig for
følgende temaer:
-trafikksikkerhet
-landskap
-naturmangfold
-friluftsliv og nærmil jø
-klimagassutslipp fra arealbruksendringer
-aldersvennlige og inkluderende bomil jøer

Vedtak:  Kommunedirektørens forslag  vedtas.

PMU- 084/21
Innstilling fra Plan- og miljøutvalget:
Bystyret vedtar i henhold til plan- og bygningslovens § 11-12 å starte revidering av
kommuneplanens arealdel.



Bystyret vedtar i henhold til plan- og bygningslovens § 11-14 å sende vedlagt forslag til
planprogram for kommuneplanens arealdel 2023-2035, datert 23.09.2021 på høring og
offentlig ettersyn.

Bystyret ber samtidig om arealinnspill etter kriteriene som er gitt i forslag til planprogram for
kommuneplanens arealdel 2023-2035, datert 23.09.2021.

13.10.2021 Behandling i Formannskapet

Seniorrådgiver avdeling for plan og kommunedirektør besvarte spørsmål.

Vedtak:  Innstilling fra plan- og mil jøutvalgets vedtas.

FS- 095/21

Innstilling fra formannskapet:
Bystyret vedtar i henhold til plan- og bygningslovens § 11-12 å starte revidering av
kommuneplanens arealdel.

Bystyret vedtar i henhold til plan- og bygningslovens § 11-14 å sende vedlagt forslag til
planprogram for kommuneplanens arealdel 2023-2035, datert 23.09.2021 på høring og
offentlig ettersyn.

Bystyret ber samtidig om arealinnspill etter kriteriene som er gitt i forslag til planprogram for
kommuneplanens arealdel 2023-2035, datert 23.09.2021.

20.10.2021 Behandling i Bystyret

Svar på spørsmål fra Otto Randøy H, var sendt ut på forhånd.

By- og arealplanlegger besvarte spørsmål.

Tilleggsforslag  fra Inger Vollstad A:
Nytt kapittel 3.4.1.1 Presiseringer til prinsipper og lokalisering
I tillegg til de overordnede prinsippene som er vedtatt i samfunnsdelen skal følgende gjelde:
• Inngrep i naturen som gjøres skal være skånsomt og gi minst mulig fotavtrykk slik at
hensyn til naturmangfold og friluftsliv ivaretas.
• Tilfredsstillende vannforsyning og renovasjonsløsning for innbyggerne skal sikres.
• Det skal tas hensyn til klimautfordringer, blant annet ved materialvalg.
Følgende presisering av lokalisering av områder:
• Fortette langs aksen rv. 420 fra Sangereidbekken i vest til Kaldvellvassdraget i øst. Aksen
defineres som 500 m på hver side av rv. 420.

Vedtak:  Innstilling fra formannskapet vedtas.

Vedtak  med 17 mot 10 stemmer: Forslag fra Vollstad pkt. 1 vedtas.
Flertallet var: A 6, SV 2, MDG 1, V 2, KrF 2, Sp 2, Pp 2.
Mindretallet var: H 8, Frp 2.

Vedtak  med 17 mot 10 stemmer: Forslag fra Vollstad pkt. 2 vedtas.
Flertallet var: A 6, SV 2, MDG 1, V 2, KrF 2, Sp 2, Pp 2.
Mindretallet var: H 8, Frp 2.



Vedtak  med 17 mot 10 stemmer: Forslag fra Vollstad pkt. 3 vedtas.
Flertallet var: A 6, SV 2, MDG 1, V 2, KrF 2, Sp 2, Pp 2.
Mindretallet var: H 8, Frp 2.
Vedtak:  Forslag fra Vollstad pkt. 4 vedtas.

BS- 139/21

Bystyrets vedtak:
Bystyret vedtar i henhold til plan- og bygningslovens § 11-12 å starte revidering av
kommuneplanens arealdel.

Bystyret vedtar i henhold til plan- og bygningslovens § 11-14 å sende vedlagt forslag til
planprogram for kommuneplanens arealdel 2023-2035, datert 23.09.2021 på høring og
offentlig ettersyn.

Bystyret ber samtidig om arealinnspill etter kriteriene som er gitt i forslag til planprogram for
kommuneplanens arealdel 2023-2035, datert 23.09.2021.

Nytt kapittel 3.4.1.1 Presiseringer til prinsipper og lokalisering
I tillegg til de overordnede prinsippene som er vedtatt i samfunnsdelen skal følgende gjelde:
• Inngrep i naturen som gjøres skal være skånsomt og gi minst mulig fotavtrykk slik at
hensyn til naturmangfold og friluftsliv ivaretas.
• Tilfredsstillende vannforsyning og renovasjonsløsning for innbyggerne skal sikres.
• Det skal tas hensyn til klimautfordringer, blant annet ved materialvalg.
Følgende presisering av lokalisering av områder:
• Fortette langs aksen rv. 420 fra Sangereidbekken i vest til Kaldvellvassdraget i øst. Aksen
defineres som 500 m på hver side av rv. 420.

Bakgrunn for saken:

Arbeidet med kommuneplanens arealdel (arealdelen) skal ta utgangspunkt i vedtatt
planstrategi, og skal henge sammen med det plangrunnlaget kommunen har fra før. Den skal
bygge på samfunnsdelen og følge opp mål og strategier som er vedtatt der. Denne koblingen
er viktig for å sikre at den langsiktige arealpolitikken blir sett i sammenheng med utviklingen
på andre områder i samfunnet.

Arealdelen fastlegger med bindende virkning den framtidige bruken av de forskjellige
arealene, jf. plan- og bygningsloven § 11-6. Den gir grunnlag for å utarbeide mer detal jerte
planer for enkeltområder, og for å kunne fatte beslutninger i enkeltsaker i tråd med
kommunale mål og nasjonal arealpolitikk. Arealdelen er et virkemiddel for å sikre at
arealbruken i kommunen bidrar til å nå de målene som blir vedtatt for kommunens utvikling i
kommuneplanens samfunnsdel. Arealdelen skal også ivareta nasjonale og regionale
interesser, jf. plan- og bygningslovens §§ 3-1, 11-1 og 11-5. Når man reviderer arealdelen,
kan man etter behov velge hvilke temaer eller områder man skal revidere.

Arealdelen skal omfatte hele kommunens arealer, både på land og i sjø ut til én nautisk mil
utenfor grunnlinjen, jf. plan- og bygningsloven § 11-5. Det er bystyret som vedtar arealdelen.

Første steget for revidering av kommuneplanens arealdel er å utarbeide forslag til



planprogram. Planprogram skal gjøre rede for:

· formålet med planarbeidet
· planprosessen med frister og deltakere
· opplegget for spesielt av hensyn til grupper som antas å bli særlig berørt
· hvilke alternativer som vil bli vurdert og behovet for utredninger.

Planprogrammet skal fastsettes av bystyret, - etter høring. Sammen med varsel om oppstart
skal planprogrammet sendes på høring og legges ut til offentlig ettersyn. Det er mulig å be
om arealinnspill i den samme prosessen.

Saksopplysninger:

I Lillesand kommune har de de to siste revideringene av kommuneplanens arealdel
begrenset seg til mindre endringer og det er nå både et ønske og behov for en mer
omfattende endring av arealdelen. ( jf. kommunal planstrategi 2020-2023).

Vedlagt ligger forslag til planprogram for revidering av kommuneplanens arealdel 2023 –
2035, i henhold til plan- og bygningslovens § 11-13. Planprogrammet tar utgangspunkt i
mandatet for revideringen som ble behandlet av bystyret 16.06.2021,

kommunal planstrategi for Lillesand kommune og kommuneplanens samfunnsdel.

Planprogrammet er utarbeidet med tverrfaglig intern involvering, og ulike problemstillinger i
forhold til oppstart av revideringen og planprogram er også drøftet i regionalt planforum
18.08.2021. Referatet finnes her.

I tillegg har det vært avholdt to møter i politisk styringsgruppe. På det første møte var
temaene revidering av arealdelen og forventninger til prosessen. I andre møte sto
planprogrammet på agendaen. I dette møte diskuterte styringsgruppen seg i igjennom
mange problemstillinger i planprogrammet. Særlig ble arealprinsippene gjennomgått og
diskutert.

Det er i forslag til planprogram også bedt om arealinnspill etter gitte kriterier som gitt i
planprogrammets kapitler 4 og 5.

https://www.lillesand.kommune.no/planstrategi.561403.no.html
https://www.lillesand.kommune.no/kommuneplanens-samfunnsdel.559466.no.html
https://agderfk.no/_f/p1/i3f6bfc85-3bbb-4d1e-818f-ede884e2ec4d/referat-lillesand-kommuneplanplanforum-180821.pdf


Vurderinger:

Planprogrammet legger opp til en omfattende revidering av kommuneplanens arealdel. Det
er mye som skal rekkes på kort tid og det er derfor foreslått en stram fremdriftsplan, som tar
sikte på vedtak av arealdelen før sommeren 2023. Grunnen til denne fristen er at det ofte er
utfordrende for et nytt bystyre å vedta et planforslag som de selv ikke har vært med å jobbe
frem, og i praksis vil det ofte bli omkamper og prosessen vil ta lang tid. Derfor bør arealdelen
vedtas av det sittende bystyret og det er i møtene med politiske styringsgruppe lagt stor vekt
på forankring til eget politisk parti.

Føringer for planarbeidet

Arealdelen skal ivareta nasjonale og regionale interesser, og det er et stort fokus på FNs
bærekraftsmål. Disse ligger allerede til grunn for arealprinsippene i kommuneplanens
samfunnsdel. I tråd med nasjonale føringer har kommunedirektøren valgt å vektlegge disse
ytterligere i forbindelse med revideringen av arealdelen. Det er 17 bærekraftsmål, og det er
vanskelig å holde fokus på alle 17. Det var et ønske fra politisk styringsgruppe å prioritere
noen bærekraftsmål, og kommunedirektøren valgt å prioritere fem bærekraftsmål. De
utvalgte er de fire grunnleggende bærekraftsmålene som omhandler klima og mil jø og som
danner grunnlaget for øvrige bærekraftsmålene (se kapittel 3.1 i forslag til planprogram). I
tillegg til bærekraftige byer og lokalsamfunn som i forhold til revidering av en arealdel utfyller
de fire andre bærekraftsmålene.

Kommuneplanens samfunnsdel og arealprinsippene

Arealprinsippene gitt i kommuneplanens samfunnsdel skal, ifølge samfunnsdelen, være  «…
styrende for kommuneplanens arealdel, og plan- og byggesaksbehandlingen.»  Dette er en
sterk føring for arealdelen, og kommunedirektøren har derfor valgt å ta arealprinsippene inn i
planprogrammet i sin helhet som faktabokser. Disse er  ikke  gjenstand for revidering, men
politisk styringsgruppe hadde et ønske om å utvide arealprinsipp nr:  «9. Verne om
landbruksressursene og ikke nedbygge fulldyrka mark», slik at denne også gjelder dyrkbar
mark. Dette er tatt med under kapittel 4. Bebyggelse og anlegg.

Kyststi

Arealprinsipp nr. 11 i kommuneplanens samfunnsdel sier følgende:

«Sikre allmenn ferdsel, ikke minst i s jønære områder. Det skal utarbeides en langtidsplan
med sikte på å etablere kyststi».



Det har vært diskutert om temaet skulle tas inn i revideringen av kommuneplanens arealdel.
Kommunedirektøren mener at det å lage en kyststi er en viktig men svært omfattende jobb,
og er ikke forenlig med en ordinær revidering av kommuneplanens arealdel.
Kommunedirektøren mener at dette må gjøres separat og det må avsettes midler i
budsjettet.

Arealinnspill

Siden arealdelen er førende for alle arealtiltak som skal gjennomføres i kommunen, har den
stor betydning for mange. Det er i planprogrammet forslått at innspillene skal være i tråd med
arealprinsippene og bærekraftsmålene, og er de ikke i tråd med disse vil de bli foreslått
avvist. Dette vil bli gjort i en egen politisk sak. Det vil også bli vurdert å ta ut områder som
ikke er i tråd med arealprinsippene og bærekraftsmålene, eller som over flere perioder har
ligget urealisert i arealdelen.

Utredningsbehov

Arealdelen bør bygge på et best mulig kunnskapsgrunnlag, og det er mange utredninger som
kunne vært gjort. Utenom konsekvensutredninger (som er et krav etter plan- og
bygningsloven) har kommunedirektøren valgt å prioritere barnetråkkregistreringer. Dette har
ikke vært gjort i Lillesand kommune tidligere, og vil være et verktøy både for revidering av
arealdelen og for fremtidig arealplanlegging. Dette er også et ønske fra barne- og
ungdomsrådet og i tråd med tilrettelagt medvirkning for barn og unge jf. plan- og
bygningslovens § 5.1.

Det er også foreslått at det skal utarbeides arealregnskap for å beregne av hvor store arealer
man har til ulike formål i kommunen. På grunnlag av arealregnskapet og
befolkningsprognoser så kan man estimere fremtidig årlig utbygging. Dette vil være viktig
verktøy for å vurdere innspillene og endringene i arealdelen.

Medvirkning

Det å få til god medvirkning på en overordnet plan som arealdelen er utfordrende. De som
ønsker å komme med arealinnspill når man ofte, mens de øvrige som kan bli berørt er ofte
vanskelig å nå. Dette har vært diskutert med politisk styringsgruppe, som blant annet kom
med innspill om å varsle direkte berørte parter og ha møter med velforeninger. Dette er tatt
med i planen for medvirkning i kapittel 7.3.

Konklusjon:
Kommunedirektøren anbefaler bystyret å starte revidering av kommuneplanens arealdel med
å melde oppstart, legge forslag til planprogram for kommuneplanens arealdel ut til høring og
offentlig ettersyn, samtidig be om arealinnspill etter føringene gitt i planprogrammet.

Saksdokumenter:
Forslag til planprogram kommuneplanens arealdel 2022-2035 datert 230921 (1)
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Revidering av kommuneplanens arealdel 2023 - 2035 - vedtak av planprogram

Kommunedirektørens forslag til vedtak:

Lillesand bystyre vedtar i henhold til plan- og bygningslovens § 11-13 vedlagt forslag til 
planprogram for revidering av kommuneplanens arealdel 2023 – 2035, sist datert 
04.03.2022.

22.03.2022 Behandling i Plan- og miljøutvalget
Vedtak: Kommunedirektørens forslag vedtas. 

PMU- 026/22
Innstilling fra plan- og miljøutvalget: 
Lillesand bystyre vedtar i henhold til plan- og bygningslovens § 11-13 vedlagt forslag til 
planprogram for revidering av kommuneplanens arealdel 2023 – 2035, sist datert 
04.03.2022.

23.03.2022 Behandling i Formannskapet

To nye innspill var sendt bystyret, fra Asgeir Alvestad og Lillesand og Omegn Turistforening.

By- og arealplanlegger besvarte spørsmål.

Tilleggsforslag fra Inger Vollstad A:
Tillegg 4^.1.1
I tråd med prinsippene bak det generelle byggeforbudet i 100 meters belte (jf. Plan- og 
bygningsloven §1-8), ønskes det ikke å etablere nye områder for boligbebyggelse i 100 
meters belte. Unntaket kan være mindre justeringer av eksisterende områder.

Vedtak: Innstilling fra plan- og miljøutvalget vedtas.

Forslag fra Vollstad falt med 5 mot 4 stemmer.
Flertallet var: Holmer-Hoven H, Gustavsen H, Svenningsen KrF, Kylland Sp, Flørenæs 
Knudsen Pp.
Mindretallet som stemte for forslag fra Vollstad var: Vollstad A, Engemyr A, Breivik A, Lia SV.



FS- 021/22

Innstilling fra formannskapet:
Lillesand bystyre vedtar i henhold til plan- og bygningslovens § 11-13 vedlagt forslag til 
planprogram for revidering av kommuneplanens arealdel 2023 – 2035, sist datert 
04.03.2022.

30.03.2022 Behandling i Bystyret

Kommunedirektøren besvarte spørsmål.

Tilleggsforslag fra Berit Skovli A:
I tråd med prinsippene bak det generelle byggeforbudet i 100 meters belte (jf. Plan- og 
bygningsloven §1-8), ønskes det ikke å etablere nye områder for boligbebyggelse i 100 
meters belte. Unntaket kan være mindre justeringer av eksisterende områder.

Tilleggsforslag fra Kristin Gustavsen H:
Tilføying under pk 3.4.1.1
Sonen vestover kan utvides til og også gjelde strekningen fra Sangereidbekken til 
rundkjøringen på Kjerlingland.

Vedtak: Innstilling fra formannskapet vedtas.

Tilleggsforslag fra Skovli falt med 18 mot 9 stemmer.
Flertallet var: H, Frp, V, Sp, KrF, Pp.
Mindretallet, som stemte for forslag fra Skovli, var: A, SV, MDG.

Tilleggsforslag fra Gustavsen falt med 17 mot 10 stemmer:
Flertallet var: A, SV, MDG, V, Sp, KrF, Pp.
Mindretallet, som stemte for forslag fra Gustavsen, var: H, Frp.

BS- 028/22

Bystyrets vedtak:
Lillesand bystyre vedtar i henhold til plan- og bygningslovens § 11-13 vedlagt forslag til 
planprogram for revidering av kommuneplanens arealdel 2023 – 2035, sist datert 
04.03.2022.

Bakgrunn for saken:
Lillesand kommune har startet opp arbeidet med å revidere kommuneplanens arealdel. 
Arbeidet med kommuneplanens arealdel skal ta utgangspunkt i vedtatt planstrategi og skal 
henge sammen med det plangrunnlaget kommunen har fra før. Den skal bygge på 
samfunnsdelen og følge opp mål og strategier som er vedtatt der. Denne koblingen er viktig 
for å sikre at den langsiktige arealpolitikken blir sett i sammenheng med utviklingen på andre 
områder i samfunnet. Planprogrammet gir rammer for prosessen med revidering av 
arealdelen. Planprogrammet legges nå fram for vedtak i bystyret.

Saksopplysninger:

Varsling
Det ble i henhold til vedtak i bystyrets sak 139/21 varslet oppstart av revidering av 



kommuneplanens arealdel (jf. plan- og bygningsloven § 11-12), planprogrammet ble sendt 
på høring og offentlig ettersyn (jf. plan- og bygningsloven §§ 4-1 og 11-13). Samtidig ble det 
åpnet for innspill til endringer av arealformål. Formelle høringsparter, samt større foreninger 
og organisasjoner, ble varslet direkte. Øvrige ble varslet ved annonse i Lillesands-Posten 
5.11.2021. Frist for innspill og merknader ble satt til 16.1.2022. 

Medvirkning

I høringsperioden er det gjennomført medvirknings- og informasjonsmøter i henhold til 
medvirkningsplanen som er foreslått i planprogrammet. Det av avholdt møter med:

 

· Rådet for personer med funksjonsnedsettelse 
· Barne- og ungdomsrådet 
· Eldrerådet 
· Næringsforeningen m.fl. 
· Frivillige lag og foreninger (avholdt på Teams på grunn av Covid 19)
· Invitasjon til barnetråkkregistreringer med opplæring til skoler

Det er avholdt interne administrative møter og totalt tre møter med politisk styringsgruppe, to 
før oppstart og ett i forbindelse med denne behandlingen. Det er skrevet og sendt ut referat 
for alle tre møtene. 

Innspill til planprogram og kommuneplanens arealdel

24 innspill er vurdert til å være innspill til oppstart av planarbeid, kommuneplanens arealdel 
og planprogrammet. Av disse er det 18 som er relevante innspill til selve planprogrammet. 
Disse 18 innspillene kan leses i sin helhet i vedlegg 1.

Innspillene er oppsummert og vurdert av kommunedirektøren i en tabell under vurderinger 
nedenfor. 

Arealinnspill

Det er kommet 134 arealinnspill. Selv om det var satt lang frist for innspill, så kom det mange 
henvendelser om utsatt frist rundt fristens utløp. Kommunedirektøren har forsøk å ivareta 
etternølerne på en best mulig måte, ved å gi utsatte frister frem til 1.2.2022. 

Ved gjennomgang var det mange av innspillene som var av en slik kvalitet at det var 
vanskelig å forstå hva forslagstiller mente og ønsket. Disse ble kontaktet og de fikk mulighet 
til presisere innspillet slik at det har vært mulig å ta innspillet med videre. 

Alle innspillene er gjennomgått og digitalisert inn i en kartløsning slik at man har oversikt over 
dem. Kommunedirektørens egne innspill er i ferd med å bli ferdigstilt, og vil bli digitalisert når 



de er klare.

Arealinnspillene skal grovsorteres i henhold til arealprinsipp og bærekraftsmål (jf. 
planprogrammets kap. 5.2). Det vil fremmes en egen politisk sak om hvilke innspill som siles 
bort og gis en begrunnelsen for dette. Grovsortering av arealinnspill vil bli behandlet i en 
egen sak, og blir ikke omtalt ytterligere i denne saken. 

Vurderinger:

Generelt om innspillene
Innspillene til oppstart av revidering av kommuneplanens arealdel og planprogrammet er i 
hovedsak fra regionale myndigheter og noen interesseorganisasjoner. Innspillene fra 
regionale myndigheter er omfattende og med mange gode intensjoner. Alle 
sektormyndigheter og fagområder ønsker søkelys på deres interesser. Enkelte innspill mener 
kommunedirektøren passer bedre til kommunal planstrategi, kommuneplanens samfunnsdel 
eller kommunens overordnede risiko og sårbarhetsanalyse. 

Mange av innspillene er ikke tydelige på om det er innspill til arealdelen eller 
planprogrammet, men kommunedirektøren har vurdert at 18 av innspillene kan tolkes som 
innspill til planprogrammet. For at det skal fremgå hvordan innspillene til planprogrammet er 
vurdert, er innspillene oppsummert i tabellen nedenfor, med en kort vurdering fra 
kommunedirektøren (markert med grønt). Noen tema går igjen i innspillene og krever noe 
mer vurdering, og disse kommer temavis etter tabellen. 

Innspillene til selve kommuneplanens arealdel vil bli vurdert i forbindelse med utarbeidelsen 
av revidert arealdel og vil bli kommentert ved behandling av denne.

1. Lillesand speidergruppe, datert 28.11.2021

Lillesand speidergruppe ønsker også å få bidra med kunnskap om hvilke områder vi 
bruker, og ber om at vi kan supplere barnetråkket med et speidertråkk.
Kommunedirektørens vurdering: Det er positivt med supplering av barnetråkk. 
Planprogrammet er forslått suppleres med å utvide barnetråkk til andre brukere der 
det er interesse for det.

1. Sjøørret Sørlandet, datert 13.12.2021

Anbefaler ikke at det gis tillatelse til oppdrett på et nytt område i Lillesand før 
oppdretts anleggene er bærekraftig og at all forurensingen blir tatt hånd om på en 
forsvarlig måte.
Kommunedirektørens vurdering: Vurderes under eget punkt nedenfor.

1. Rådet for personer med funksjonsnedsettelse datert 7.1.2022

Rådet ble orientert om kartlegging av barn og unges bruk av areal (barnetråkk), og at 
dette vil bli lagt til grunn i den videre planleggingen. Rådet mener en bør legge vekt 
på tilgjengelighet og universell utforming i forhold til alle arealer. En slik kartlegging vil 
også være interessant i forhold til personer med funksjonsnedsettelser.
Kommunedirektørens vurdering: Det er positivt med supplering av barnetråkk. 
Planprogrammet er forslått supplert med å utvide barnetråkk til andre brukere der det 
er interesse for det.

1. Lillesand og Høvåg fiskerlag datert 9.1.2022 



Er kjent med at Hellesund Fiskeoppdrett ønsker at et område mellom Havsteinen og 
Skjødøya blir regulert til oppdrett. Dette er fiskerlaget imot. Det blir en arealkonflikt i 
tillegg til at et slikt anlegg vil kunne være negativt for gyting og oppvekst for fisk og 
skalldyr. All fiskeriaktivitet må holde avstand til anlegget og fortøyninger. Fiskere som 
fisker leppefisk får større sikkerhetssone på grunn av smittefare.
Kommunedirektørens vurdering: Vurderes under eget punkt nedenfor.

1. Peter Motzfeldt, datert 10.1.2022

Er grunneier av Skjødøya. Det bes om at pkt 4.3.2 Sjørettet næring tas ut av 
kommunens planprogram 2023 - 2035. Aktuelt område utenfor Skjødøya ønskes 
bevart som fiske og friluftsområde. 
Kommunedirektørens vurdering: Vurderes under eget punkt nedenfor.

1. Kristiansand jeger og fiskeforening datert 12.1.2022

Lillesand kommune inngår som del av Kristiansand jeger- og fiskerforening. Med 
bakgrunn i betydelig internasjonal, nasjonal og lokal forskning på negative 
konsekvenser av lakseoppdrett, ber vi Lillesand kommune avholde fra å åpne for 
ytterligere vekst i denne næringen i kommuneplanen.
Kommunedirektørens vurdering: Vurderes under eget punkt nedenfor.

1. Lillesand Motorbåtklubb datert 12.1.2022 

Lillesand Motorbåtklubb minner om at det står 550 personer på venteliste for å få 
båtplass i Lillesand kommune. Mener det bør utvides ved Tingsaker båthavn, 
Hauefjell (S1) og Bergshaven(S7).
Kommunedirektørens vurdering: Etter diskusjon med styringsgruppen anser man ikke 
det å tilrettelegge for tilstrekkelig med båtplasser som en kommunal oppgave. Det 
overlates til private aktører. Det gis signaler om at istedet for å lage nye 
småbåthavner bør man vurdere å utvide eksisterende. 

1. Mattilsynet datert 14.01.2022

Mattilsynet har i oppgave å bidra til at arealplanen ivaretar nasjonale og regionale 
interesser innenfor områdene: drikkevann, plantehelse, fiskehelse/fiskevelferd, 
dyrehelse/dyrevelferd 

· Mattilsynet mener at det bør fremgå hvordan Nasjonale mål for vann og helse, 
vedtatt av Regjeringen 22. mai 2014, blir ivaretatt i arealplanen.

Kommunedirektørens vurdering: Foreslått tatt med under nasjonale føringer i 
planprogrammet.
I forhold til drikkevann viser Mattilsynet til: 

· Plan og bygningsloven 
· Lov om folkehelsearbeid (folkehelseloven) kapittel 2 hvor man skal ta 

drikkevannshensyn

Kommunedirektørens vurdering: Foreslått tatt med under nasjonale føringer i 
planprogrammet.

1. Eileen Garmann Johnsen, datert 14.01.2022

Skaffe et enda større kunnskapstilfang. Kartlegge detaljert hvordan det står til
med både kultur- og naturgrunnlaget i planområdene. Ønsker å se spesielt på 
Blindleia
som helhet. Områdenes unikhet som reminisenser av den tette
”landsby/grend” karakteren har noen overføringsverdier til dagens byggemåter,
som er helt særegne. Skaffe seg kompetanse og midler ved en argumentasjon om at 
dette er områder av nasjonal (og internasjonal) karakter og verdi.



Kommunedirektørens vurdering: Vurderes under eget punkt nedenfor.
1. Forum for natur og friluftsliv, datert 14.01.2022

Det er behov for å adressere en naturkrise på lik linje med klimakrisen i 
arealplanleggingen
Kommunedirektørens vurdering: I samråd med styringsgruppa er dette foreslått inn i 
planprogrammets kapittel 3.1.
Det må ikke etableres nye områder for bebyggelse og anlegg i 100-meters sonen
Kommunedirektørens kommentar: Det generelle forbudet mot bygging i 100 
metersbeltet står sterkt i plan- og bygningsloven. På generelt grunnlag er det i 
planprogrammet sagt at det ikke åpnes for nye områder for fritidsbebyggelse i 100 
metersbeltet. I enkelte områder hvor det allerede er bebygd kan det imidlertid være 
hensiktsmessig med mindre utvidelser. Det foreslåes derfor ikke på generelt grunnlag 
å ikke åpne for noe bebyggelse i 100 metersbeltet. 
Det må beskrives i planprogrammet hva som menes med ”bærekraftig sjørettet 
næring”
Kommunedirektørens vurdering: Vurderes under eget punkt nedenfor.
Det bør beskrives i planprogrammet hvilke interesser som allerede finnes i 
kystområdene, da nye arealinnspill kan få konsekvenser for disse.
Kommunedirektørens vurdering: Foreslår en kartlegging av interesser i kystområdene 
inn under kunnskapsgrunnlag. Se eget punkt om kunnskapsgrunnlag nedenfor.
Foreslår at det tas inn i planprogrammet at det ikke kan åpnes for innspill om oppdrett 
av laks og ørret i åpne merder, og at dersom nye akvakulturanlegg skal tillates, så må 
de være lukkede og utslippsfrie
Kommunedirektørens vurdering: Vurderes under eget punkt nedenfor.
Vi støtter forslaget om arealregnskap, og ønsker at kommunen også vil vurdere 
arealnøytralitet som et prinsipp i arealforvaltningen, og at dette kan beskrives i 
arealregnskapet.
Kommunedirektørens vurdering: Arealnøytralitet vil bli et tema i arbeidet med 
arealregnskapet, men foreslåes ikke som et generelt prinsipp i forbindelse med denne 
revideringen. 
Dersom kommunen ikke er ferdig med kartleggingen av friluftslivets ferdselsårer, ber 
vi om at dette arbeidet blir ferdigstilt i forbindelse med den nye arealdelen.
Kommunedirektørens vurdering: Pr nå har ikke Lillesand kommune søkt 
stimuleringsmidler til å utarbeide planer for stier.

1. Lillesand bondelag datert 14.01.2022

Overordnede prinsipper og strategier for arealplanlegging i Lillesand kommune. Punkt 
9: Verne om landbruksressursene og ikke nedbygge fulldyrka mark. Dette er et 
særdeles viktig punkt som vi er glade er med. Vi vil tilføye at landbruksdrift medfører 
lukt fra husdyrhold og spredning av husdyrgjødsel. Støy ifra fjøs, traktor, 
vanningsanlegg og redskap. Beitedyr på innmark og utmark.
Kommunedirektørens vurdering: Landbruksinteressene foreslåes styrket ved eget 
punkt i planprogrammet. Mer om dette under eget punkt nedenfor.

1. Norges vassdrags og energidirektorat, datert 05.01 2022

NVE gjør oppmerksom på NVEs veileder 2/2017 «Nasjonale og vesentlige regionale 
interesser innen NVEs saksområder i arealplanlegging»
Kommunedirektørens vurdering: Foreslått tatt med under nasjonale føringer i 
planprogrammet.
Anbefaler at naturfarer alltid er et utredingstema.
Kommunedirektørens vurdering: Naturfarer er et tema i konsekvensutredningen som 
skal gjøres for nye utbyggingsområder.



1. Statsforvalteren i Agder, datert 13.01.2022

Arealinnspillene må også være i tråd med nasjonale, regionale og kommunale planer 
og føringer. Generelt mener vi at også Bærekraftsmål nr. 17 - Samarbeid for å nå 
målene - bør inkluderes i revideringen av kommuneplanen, da dette er en forutsetning 
for å nå de øvrige målene.
Kommunedirektørens vurdering: Bærekraftsmålet er diskutert med styringsgruppen, 
og er nå foreslått løftet frem som et viktig bærekraftsmål i planprogrammet i kap. 3.1.
Lillesand kommune må gjøre en konkret vurdering av hva slags boligtyper man 
ønsker og hvor man ønsker at disse lokaliseres. Her anbefaler vi at kommunen i 
forbindelse med boligkartleggingen til arealregnskapet, utarbeider en boligstrategi. 
Kunnskap basert på en slik boligstrategi vil kunne være premissgiver for videre 
planlegging av transportløsninger, lokaler til nye tjenesteavdelinger (eksempelvis 
hjemmesykepleie), møteplasser og aktivitetstilbud. Kommunen bør også omtale 
hvordan det skal sikres nok boliger til vanskeligstilte. Gjennom lovgivning har 
kommuner et ansvar for å skaffe seg nødvendig kunnskap om samfunnsmessige og 
sosiale forhold i lokalsamfunnet. Strategien «Bolig for velferd – Nasjonal strategi for 
boligsosialt arbeid (2014-2020)» og veiviseren til denne strategien, vektlegger 
kunnskap og strategier for å sikre gode levekår for sine innbyggere. Boligen er helt 
sentral for å legge til rette for å utvikle og styrke sosialt felleskap og solidaritet i 
nærmiljøet.
Kommunedirektørens vurdering: Det jobbes internt i administrasjonen med å avsette 
nok arealer til ulike boligtyper. Selve utredningen anser kommunedirektøren som mer 
aktuelt ved revidering av kommuneplanens samfunnsdel. Temaet kan imidlertid 
omtales i arealregnskapet, men det vil ikke være tid til en egen boligkartlegging i 
forbindelse med revideringen av kommuneplanens arealdel. 
Ber om at kommunen i sitt videre arbeid med å planlegge medvirkningsprosessen 
sørger for at det velges arenaer og metoder for medvirkning som også sikrer 
involvering av spesielt utsatte barn og unge. Vi ber om at dette innarbeides i plan- og 
utredningsprogrammet.
Kommunedirektørens vurdering: Vurderes under eget punkt nedenfor.
Gir et tydelig faglig råd, om at oppdrett av laks, ørret og torsk ekskluderes fra nye 
områder som tilrettelegges for akvakultur. Kartlegging, utredninger og vurderinger i 
tilknytning til redegjørelsen under overskriften sjørettet næring må synliggjøres i 
videre planlegging og innarbeides i planprogrammet.
Kommunedirektørens vurdering: Vurderes under eget punkt nedenfor.
ROS må få tydeligere plass i planprogrammet med fokus på hva dette betyr for den 
generelle samfunnsutviklingen: Klimautviklingen (Lillesand ligger i våtsnøbeltet 
som kan gi store utfordringer for framkommelighet og stabil kraft- og ekomforsyning), 
elektronisk kommunikasjon og kraftforsyning må hensyntas, samt Covid-19-
pandemien (barn og unge og pleie og omsorgstjenesten).
Kommunedirektørens vurdering: Statsforvalteren tar opp store samfunnsmessige 
utfordringer som kommunedirektøren anser som mer aktuelt i forhold til overordnet 
ROS analyse eller kommuneplanens samfunnsdel.
Totalforsvaret får økt fokus, og vi minner kommunen om at Forsvaret ved 
Forsvarsbygg bør være høringsinstans slik at deres eventuelle behov hensyntas. 
Kommunedirektørens vurdering: Kommunedirektøren har vært i kontakt med 
Forsvarsbygg som ikke har eiendommer i Lillesand kommune, men har øvingsfelt på 
sjø. De ønsker derfor å være høringsinstans, og tas med som høringsinstans videre. 
I kunnskapsgrunnlaget for utarbeidelsen av arealdelen savner vi den regionale risiko- 
og sårbarhetsanalysen – ROS Agder. Denne gir relevante innspill til planarbeidet, ikke 
minst som en momentliste for hva som bør vurderes. Statsforvalteren er kjent med at 
kommunen jobber med revidering av den helhetlige risiko- og sårbarhetsanalysen og 
oppfordrer til at denne ferdigstilles før arbeidet med selve arealdelen begynner. Dette 
for å få et oppdatert kunnskapsgrunnlag innen samfunnssikkerhet og beredskap.



Kommunedirektørens vurdering: Det jobbes med overordna ROS analyse for 
Lillesand kommune. 
Kunnskapsgrunnlag og utredningsbehov: I planprogrammet kap. 6. er det listet opp 
hvilke temaer som skal vurderes i forbindelse med revideringen. Vi ber om at også 
følgende vurderes og gjøres rede for i det videre planarbeidet: Støy, se retningslinje 
for behandling av støy i arealplanlegging T-1442/2021. Universell utforming, jf. PBL. § 
1-1 femte ledd. Prinsippene i naturmangfoldloven §§ 8 til 12, jf. § 7. 
Kommunedirektørens vurdering: Disse er allerede ivaretatt i listen over tema som skal 
konsekvensutredes.
Når det gjelder naturmangfold må det gjøres konkrete vurderinger av om eksisterende 
kartlegginger er tilfredsstillende eller om det må foretas nye kartlegginger. En slik 
vurdering og/eller nye kartlegginger i tilknytning til dette, må synliggjøres i videre 
planlegging og innarbeides i planprogrammet.
Kommunedirektørens vurdering: Deler av kommunen er kartlagt i forhold til 
naturtyper, men ikke hele. For å få en mest mulig hensiktsmessig kartlegging, er det 
viktig å gjøre grovkarteleggingen av arealinnspillene først, slik at man vet hvor man 
skal sette inn innsatsen. Pr nå vet vi ikke om det kreves nye kartlegginger. Foreslår at 
dette er føyd til som en setning under kap. 6.1. i planprogrammet.

1. Landbruksforvaltningen i Lillesand og Birkenes, datert 16.01.2022 

I forslag til planprogrammet som foreligger, er ikke jordvern nevnt. 
Landbruk, herunder jordvern bør være et eget punkt i planprogrammet.
Kommunedirektørens vurdering: LNF med underpunkt jordvern er nå foreslått som 
eget punkt under hovedtema, som nytt kapittel 4.3. Temaet er også omtalt under eget 
punkt nedenfor.
Jordvern bør komme tydelig frem under bærekraftsmålene som vektlegges i 
planprogrammet.
Kommunedirektørens vurdering: Jordvern ligger inn under bærekraftsmål nr. 11, men 
nevnes ikke spesielt, siden det ikke gjort for noen andre tema.
To sentrale jordvernverktøy som må vektlegges i planprogrammet: 
Byggegrense mot dyrka mark – «bygge og delegrense» Hensynssone landbruk H510
Kommunedirektørens vurdering: Jordvern foreslåes nevnt under øvrige hensynsoner i 
planprogrammets kap. 4.5.3
I de nye planprogrammene for Arendal (forslag) og Kristiansand (vedtatt) er landbruk 
og jordvern egne tema, og en del av overordnede strategier for arealplanarbeidet i 
kommunen. Dette er sammenliknbare kommuner langs kysten og det er ønskelig at 
landbruk i Lillesand får tilsvarende vekt i planprogrammet for Lillesand.
Kommunedirektørens vurdering: LNF med underpunkt jordvern foreslåes inn som 
eget underpunkt under hovedtema. Temaet er omtalt under eget punkt nedenfor.

1. Statsforvalteren i Vestfold og Telemark, datert 19.01.2022

Statsforvalteren er regional fagmyndighet med innsigelsesrett i forbindelse med 
regulering av gravplasser og dessuten der slik blir berørt. Anbefaler derfor at det 
utarbeides en gravplassmelding (temaplan) der blant annet det forventede 
arealbehovet for gravplassene i kommunen blir vurdert. Kommunen skal sørge for at 
det er tilstrekkelig areal til gravplass og skal selv, i samråd med 
gravplassmyndigheten (Lillesand kirkelige fellesråd), regulere slikt areal. Arealet skal 
være av en slik størrelse at det til enhver tid er ledige graver for minst 3 % av 
kommunens befolkning.
Kommunedirektørens vurdering: Etter diskusjon med styringsgruppen foreslår man 
ikke å lage en egen gravplassmelding, men det tas kontakt med Lillesand kirkelige 
fellesråd for å kartlegge om det er behov for mere arealer til gravplasser. 

1. Statens vegvesen, datert 20.01.2022



Bærekraftsmål 17. Samarbeid for å nå målene, er avgjørende for en mer bærekraftig 
utvikling.
Kommunedirektørens vurdering: Bærekraftsmålet er diskutert med styringsgruppen, 
og er nå foreslått løftet frem som et viktig bærekraftsmål i planprogrammet i kap. 3.1.
Statens vegvesen vil her spesielt vise til at barn- og unges rettighet til medvirkning, 
må sikres i de arealplaner som bestemmer barn- og unges hverdag. Trafikksikker 
skolevei og trafikk i forbindelse med skole- og kultur/idrettsanlegg er særlig viktig. Vi 
viser til Rikspolitiske retningslinjer for å styrke barn og unges interesser i planlegging, 
hjemlet i § 3-5 i plan- og bygningsloven og de krav som der stilles til fysisk utforming: 
Sitat: Arealer
og anlegg som skal brukes av barn og unge skal være sikret mot forurensning, støy, 
trafikkfare og annen helsefare.
Kommunedirektørens vurdering: Rikspolitiske retningslinjer for å styrke barn og unges 
interesser i planlegging foreslått inn under nasjonale føringer.
Det viktig å involvere ungdom i planleggingen for å få bedre kunnskap om hvordan 
det skal tilrettelegges, for bedre og sikrere framkommelighet for ungdom. Det favner 
blant annet bruk og erfaring for transport med: Sykkel, mopeder, motorsykler, el-
sykler, kollektiv m.m. Møglestu videregående skole kan kanskje involveres i 
planprosessen? Innspill fra barn- og unge er viktig å få inkludert i kommunens 
trafikksikkerhetsplan, og at trafikksikkerhetstiltak blir meldt inn og i samarbeid med 
Agder fylkeskommune.
Kommunedirektørens vurdering: Dette er et godt innspill som bør tas med ved 
revidering av trafikksikkerhetsplanen. 
 17. Kristiansand kommune, datert 27.01.2022
Formannskapet har ikke merknader til Lillesand kommune sitt forslag til planprogram 
for revisjon av kommuneplanens arealdel 2023-2035 utover de kommentarene som 
går fram av saksframlegget, som er at Kristiansand kommune ønsker samarbeid om 
Sørlandsparken.
Kommunedirektørens vurdering: Det er viktig å samarbeide om Sørlandsparken slik at 
det blir en mest mulig lik behandling av arealene på tvers av kommunegrensene.

1. Agder fylkeskommune, datert 27.01.2022

Fylkesutvalget er positivt til at Lillesand kommune skal lage arealregnskap, og tar en 
gjennomgang av nåværende og fremtidig arealdisponering.
Fylkesutvalget ber kommunen nyttiggjøre seg andre innspill i saksfremstillingen.
Fylkesutvalget ber kommunen vurdere å utarbeide en masseforvaltningsplan, som 
kan gi en mer helhetlig og langsiktig masseforvaltning i kommunen.
Kommunedirektørens vurdering: Masseforvaltingsplan er diskutert med 
styringsgruppa, som anser dette for tema som bør planlegges på tvers av 
kommunegrensene. Styringsgruppa utfordrer derfor fylkeskommunen til å ta denne 
rollen og lage en regional plan for masseforvaltning.
Andre innspill i saksfremstillingen:
Medvirkningsprosesser er ikke kommet tydelig frem i planprogrammet. I et bredt 
likestillingsperspektiv er det særlig viktig at man innhenter innspill fra grupper som er 
underrepresentert blant beslutningstakere. Det er imidlertid svært positivt at barn og 
unge er høyt prioritert gjennom barnetråkkregistrering. Fylkeskommunedirektøren 
anbefaler imidlertid at man tydeliggjør hvilke øvrige grupper man særlig trenger 
innspill fra, og hvilke arenaer man vil ta i bruk for å lykkes.
Kommunedirektørens vurdering: Vurderes under eget punkt nedenfor.
Det anbefales å synliggjøre hvilke utredninger som faktisk planlegges å 
gjennomføres. Utredninger som beskrives, som er relevante for folkehelse og levekår 
er: Kriminalitetsforebygging, barn og unges oppvekstsvilkår og befolkningens helse og 
fordeling av denne. Her bør levekårsdimensjonen synliggjøres.
Kommunedirektørens vurdering: Det er i planprogrammet et eget kapittel om 
kunnskapsgrunnlag og utredningsbehov. Dette innspillet anses som mer aktuelt ved 



revidering av kommuneplanens samfunnsdel. 
Planprogrammet legger opp til bruk av barnetråkk. Det vil være hensiktsmessig å 
utvide barnetråkk til også å omhandle bruk av fritidsarealer og nærmiljøanlegg. I 
tillegg bør eldretråkk vurderes. Knyttet til kriminalitetsforebygging eksisterer det også 
ulike kartleggingsverktøy og sjekklister som kan tas i bruk. Dette bør i tillegg sees i 
sammenheng med nærmiljøutvikling.
Kommunedirektørens vurdering: Barnetråkk omhandler også bruk av fritidsarealer og 
nærmiljøanlegg. Barnetråkk utvides med andre kartlegginger for andre brukere 
dersom det er interesse for det. 
Tilgang til vassdrag og kystsonen er spesielt attraktivt for allmennheten. Det er derfor 
positivt at kommunen i sin overordnede arealplanlegging tar sikte på å sikre allmenn 
ferdsel spesielt i sjønære områder. Det anbefales at det skal utarbeides en 
langtidsplan med sikte på å etablere kyststi. Det forventes at dette følges opp med 
tydelige og konkrete arealprinsipper.
Kommunedirektørens vurdering: Kyststi er et omfattende arbeid, som ikke er realistisk 
å gjennomføre ved revidering av kommuneplanens arealdel. Dette må gjøres om eget 
prosjekt.

Nedenfor gjøres det rede for vesentlige endringer som er foreslått i planprogrammet. 
Kapittelnumrene som vises til, er de som ligger i vedlagt forslag til endret planprogram. Disse 
er ikke nødvendigvis identiske med planprogrammet som ble lagt på høring.

Kapittel 3.1 FNs bærekraftsmål
Tillegg om FNs naturpanels rapport om tap av naturmangfold (jf. innspill nr. 10 i tabellen 
over).

Nytt kapittel 4.3 Landbruks- natur og friluftsformål, med underkapittel 4.3.1 Jordvern
Før planprogrammet ble lagt på høring var det ikke tilstrekkelig dialog med kommunens 
landbrukskontor. Derfor har landbrukskontoret kommet med innspill i høringsfasen. 
Kommunedirektøren har foreslått å ta inn LNF som et eget underkapittel 4.3, med et 
underkapittel om jordvern. Jordvernet blir på denne måten ytterligere forsterket i tillegg til 
arealprinsipp nr. 9 som sier at man skal verne om landbruksressursene og ikke nedbygge 
fulldyrka mark.

Kapittel 4.4.2 Sjøretta næring
Det er kommet seks innspill på at det ikke bør åpnes for mer oppdrett av fisk i åpne merder i 
sjø. Fire av innspillene er kommet fra interesseorganisasjoner, ett fra privatperson og ett fra 
Statsforvalter. Statsforvalter «gir et tydelig faglig råd, om at oppdrett av laks, ørret og torsk 
ekskluderes fra nye områder som tilrettelegges for akvakultur».

Alle innspillene begrunnes med miljømessig hensyn og interessekonflikter. Statsforvalter 
poengterer at åpne merdeanlegg har en høy grad av forurensning, i form av utslipp av løse 
næringssalter, organisk stoff, fare for utslipp av medisiner, marin forsøpling (makro- og 
mikroplast kommer fri fra anlegget), utfordringer med parasitter og sykdommer, og 
rømningsfaren av produksjonsdyr. Statsforvalter vektlegger også at Agder og regionen mot 
riksgrensen er det eneste området i hele landet med relativt friske laksefjorder og 
sjøørretvassdrag, og at Agder har flere vernede vassdrag. For torsk er det vist at torsken 
langs Skagerrakkysten er stasjonær og følgelig lokalt tilpasset området den lever i. Rømt 
oppdrettsfisk vil kunne påvirke lokale torskestammer. 

Kommunedirektøren kan informere om at det er kommet fire innspill ift. lakseoppdrett, hvor to 
av dem er nye områder. Det er ikke kommet innspill på annen type sjørettet næring. På dette 
tidspunktet kan man velge å si i planprogrammet at ikke åpnes for nye områder for 
fiskeoppdrett i sjø. Det betyr at innspillene på fiskeoppdrett grovsorteres ut, innspillene blir 



ikke med videre. Dersom man velger å ikke ekskludere nye områder for fiskeoppdrett i sjø, 
vil innspillene bli med videre og konsekvensutredes. Det vil da være Lillesand kommune som 
må ta kostnadene med konsekvensutredningen hvor man blant annet må kartlegge 
undersjøisk landskap. 

Kommunedirektøren vil påpeke at Lillesand har en attraktiv skjærgård med mange ulike 
interesser. I tillegg til fiskeoppdrett er det yrkesfiske, annen næring, turisme og ulike typer 
rekreasjon. Kommuneplanens arealdel er kommunens fremtidsplan når det kommer til 
forvaltning av arealer. Arealer er en begrenset ressurs, og det er derfor svært viktig å ta vare 
på og videreutvikle dem på en bærekraftig og god måte, i et langsiktig perspektiv. På 
grunnlag av innspillene og etter samlet vurdering mener kommunedirektøren at det ikke er 
riktig å prioritere ytterligere mer arealer til fiskeoppdrett fremfor annen bruk, og at man 
allerede nå bør signalisere at det ikke åpnes for nye områder for fiskeoppdrett i åpne merder 
i sjø. Dette er foreslått inn som en endring i planprogrammet under punktet sjørettet næring 
(Kap. 4.4.2). 

Kapittel 6 Kunnskapsgrunnlag og utredningsbehov
Det er kommet flere innspill på utredninger som burde vært gjort i forbindelse med 
kommuneplanens arealdel. Det er blant annet kommet innspill på kartlegging av Blindleia og 
og av interesser i skjærgården.

Det er imidlertid begrenset hva man både rekker og har ressurser til å gjøre frem mot et 
forslag til revidert arealdel. Utover utredningene som er omtalt i under kapittel 6, skal det 
søkes etter eksisterende kunnskap. Kommunedirektøren foreslår å lage et temakart over 
interesser langs kysten og i sjøen, for å synliggjøre interessene.

Dersom det ved gjennomføring av konsekvensutredningen ikke er tilfredsstillende kunnskap, 
må man fremskaffe nødvendig kunnskap for å kunne ta en kunnskapsbasert avgjørelse.

I forhold til innspill om barnetråkk foreslår kommunedirektøren å utvide barnetråkk med 
andre brukergrupper. Det fordrer at de ulike brukergruppene ønsker å bidra.

Kapittel 7.3 Informasjon og medvirkning.

Det er i planprogrammet foreslått en medvirkningsplan. Den sier hvem som skal medvirke i 
de ulike fasene. Både Statsforvalter og Agder fylkeskommune har innspill på at de mener 
medvirkningsplanen er for dårlig, særlig i forhold til barn og unge, og Statsforvalter trekker 
spesielt frem «spesielt utsatte barn og unge». 

Kommunedirektørens mener at medvirkning er svært viktig, og ønsker å ivareta alle 
kommunens innbyggere på best mulig måte. Kommunedirektøren ønsker imidlertid at det 
skal drives medvirkning som kan føre til medbestemmelse, og ikke kun medvirkning for 
medvirkningens skyld. Det er utfordrende å drive medvirkning for barn og unge i forhold til en 
overordnet plan som kommuneplanens arealdel, og særlig hvis det skal føre til 
medbestemmelse. Den medvirkningen som allerede er lagt opp til i planprogrammet er 
medvirkning som kan føre til medbestemmelse. Verken fylkeskommunen eller Statsforvalter 
kommer med konkrete forslag til medvirkningsmetoder som er egnet. Temaet er diskutert i 
politisk styringsgruppe og det konkludert med at man favner de fleste barn og unge med 
opplegget man har lagt opp i forhold barnetråkk i skolen, og med involvering av barne- og 
ungdomsrådet.

Konklusjon:
Kommunedirektøren har vurdert innspillene som er kommet ved høring av planprogrammet 
og forslått endringer ut ifra innspillene. Endringene er synliggjort med rødt i vedlagt forslag til 



planprogram. Kommunedirektøren anbefaler bystyre å vedta vedlagt planprogram. 

Saksdokumenter:
Vedlegg 1_innspill til planprogram KPA
Vedlegg 2 Høring_forslag til planprogram kommuneplanens arealdel 2023-2035_revidert 
etter høring 040322
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